
I
ako su i 2003. i 2004. godina, progla{ene godinama
povratka Srba i drugog nealbanskog stanovni{tva
na Kosovo i Metohiju, ovaj proces  ne ide obe}anom

brzinom. Naprotiv, nakon martovskih doga|aja, broj rase-
qenih lica se pove}ao. Prema najnovijim podacima
Koordinacionog centra u prvih {est meseci na Kosovo se
vratilo 856 lica, od kojih samo 254 lica srpske
nacionalnosti. Koliko su ta~ni ovi podaci? Da li
UNMIK raspola`e nekim drugim? Koliko se  raseqenih
lica vratilo u odre|ene regione na Kosmetu?
Ekskluzivno za "Bilten Unije" na ova pitawa odgo-
vara Pegi Hiks, direktor UNMIK-ove Kancelarije za
povratak i zajednice.

Postojala su velika o~ekivawa,
zasnovana na konkretnim ~iwenicama
da bi moglo do}i do realnog progresa
povratka u 2004. godini. Na`alost,
sla`em se sa Va{om konstatacijom,
da se povratak u teku}oj godini nije
pomerio unapred.  Nasiqe u martu je
predstavqalo veliki korak unazad za
ceo proces. Zbog tih doga|aja, projek-
ti koje smo o~ekivali da zapo~nu u
prole}e, krenuli su tek sada i oni

ve} pokazuju odre|ene rezultate. Najavqeni povratak
kosovskih Srba o~ekuje se do kraja godine u Sigu i
Brestovik (op{tina Pe}), Babqak (Uro{evac), u dolinu
@upe (Prizren) i Vidawe (Klina).  

Kada govorimo o podacima koje ste dobili od
Koordinacionog centra, oni su  sli~ni onima koje je saku-
pio UNHCR, koje ja smatram ta~nim. Podaci UNHCR-a,
pokazuju da se 1.300 qudi vratilo na Kosovo do 31. avgus-
ta, {to predstavqa  40 procenata od broja povratnika za
isti period pro{le godine. Statistike UNHCR-a
ukqu~uju i pojedina~ne podatke po regionima, op{tinama
~ak i zajednicama. Prema wima do kraja  avgusta, gledano
po regionima te brojke izgledaju ovako: Prizren 236,
Gwilane 204, Mitrovica 165, Pe} 358 i Pri{tina 337
povratnika.

• Da li je taj povratak bio organizovan ili individ-
ualan i koliko, po Va{im procenama, o~ekujete
povratnika do kraja godine?

Uop{teno gledano, organizovani projekti povratka
predstavqaju mawe od polovine ukupnih. Brojke variraju
iz godine u godinu, ali otprilike 70 procenata, pred-
stavqaju individualni projekti. Va`no je naglasiti da
mi pru`amo podr{ku za obe vrste povratka, jer su obe
vrste od bitne va`nosti za proces vra}awa. O~igledno,
neki qudi nisu u mogu}nosti da se pojedina~no vrate, na
primer, u slu~ajevima kada je selo poru{eno i ~itava
infrastruktura treba da se obnovi. Ovo se, naprimer,
doga|a i ove godine u selima oko Novaka (Prizren).
Pojedina~an povratak je podr`an od strane BPRM-a,
UNHCR-a i RRRF-a.  RRRF je dostupan  porodicama koji-
ma je potrebna pomo} u obnovi ku}a, kao i ekonomska
pomo}. Do sada RRRF je obnovio vi{e od 100 ku}a i
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Po{tovani ~itaoci!

Pred Vama se nalazi prvi broj Biltena Unije,
glasila Unije, asocijacija udru`ewa interno rase-
qenih lica sa Kosova i Metohije.

[est udru`ewa i pet pridru`enih ~lanica koji
sa~iwavaju Uniju, okupilo se oko zajedni~kog ciqa
da pomognu inter-
no raseqenim li-
cima u re{avawu
wihovog kona~nog
statusa, bilo da
se oni `ele opre-
deliti za pov-
ratak ili inte-
grisati u lokalnu
sredinu. Izdava-
wem ovog Biltena,
kojeg finansijski
poma`e UNHCR, raseqenim licima `elimo, objek-
tivnim pristupom, pru`iti va`ne informacije o
tome {ta se radi na pitawu povratka, slobode
kretawa, rekonstrukciji wihovih domova, pomo}i
u realizaciji malih i sredwih projekata, ali i
upoznati ih sa trenutnim stawem  duhovne i kul-
turne ba{tine na Kosovu i Metohiji. O~ekujemo da
}e svako od vas prona}i bar poneku informaciju
koja }e mu biti od koristi, a istovremeno vas
pozivamo na saradwu u pogledu predlagawa tema,
izbora sagovornika, i bilo kojih drugih dobron-
amernih inicijativa.

PEGI HIKS DIREKTOR KANCELARIJE ZA POVRATAK I ZAJEDNICE UNMIKA U

PRI[TINI

SARADWA SA RASEQENIM LICIMA

^lanovi UO Unije
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poma`e vi{e od 100 porodica da se lak{e vrate svojim
domovima. 

Za mene je veoma te{ko da predvidim broj povratnika
koji }e se vratiti ove godine, po{to su to individualne
odluke koje treba da donesu same porodice. Kao {to je
spomenuto, postoji odre|en broj projekata povratka Srba
i ostalih zajednica u svakom regionu Kosova. Ako se
povratak nastavi ovakvim tempom, ima}emo otprilike
2.000 povratnika ove godine. Potrebno je uzeti u obzir i
~iwenicu da od marta meseca imamo otprilike 2.200
novo raseqenih lica. Nadamo se, da }e ve}ina ovih qudi
biti u mogu}nosti da se vrati  kada se zavr{i obnova
wihovih domova i kada prime obe}anu pomo} od 2.000
evra  od strane vlade Kosova. Obnova ku}a bi trebalo da
se zavr{i u oktobru i tada  }emo znati mnogo vi{e o broju
povratnika, raseqenih nakon martovskih doga|awa.      

• Bezbednost i sloboda kretawa su osnovni uslovi
koji bi trebalo da budu ispuweni kako bi povratak
krenuo. Prilikom na{eg obilaska Kosova od 31.
avgusta do 4. septembra, primetili smo da ima i
pozitivnih primera. Najavqen je povratak u sela
Sma} i Gorwu Srbicu u prizrenskom regionu, kao i
u op{tinu Gwilane. Da li ima vi{e takvih
svetlih primera?

Kao {to ste rekli, u Prizrenu i Gwilanu preovla|uju
najboqi uslovi po pitawu bezbednosti i slobode
kretawa za sve etni~ke zajednice na Kosovu. Postoje i
druga mesta gde se situacija tako|e poboq{ava. Na
primer, za srpsku zajednicu u Kosovom Poqu koja je mnogo
propatila za vreme martovskih nereda, ulo`eni su veli-
ki napori na rekonstrukciji {kole i srpska deca su se
vratila u obnovqenu {kolu. Ja sam tako|e impresioni-
rana radovima koji su u toku u Pe}kom regionu (op{tine
Pe}, Klina i Istok). Sloboda kretawa u tom regionu jo{
uvek predstavqa problem, ali se klima za povratak
poboq{ava i projekti povratka napreduju.

• U posledwe vreme, dosta se polemisalo oko rekon-
strukcije objekata u Belom Poqu pored Pe}i.
Prema nekim informacijama koje su navodili poje-
dini mediji, rekonstruisane su sve ku}e, dok je na
primer, ombudsman za Kosovo Marek Novicki tvr-
dio da su rekonstruisane samo dve ku}e. Mo`ete li
nam dati op{irnije informaciju o tome, i kako
uop{te te~e proces obnove ku}a u ostalim sredi-
nama na Kosovu koje su spaqene u nemilim mar-
tovskim doga|awima?

[to se ti~e Belog Poqa, ekipa  Komisije za obnovu
posetila je to mesto neposredno posle ombudsmana
Novickog i potvrdila da je 19 od 24 ku}e potpuno
obnovqeno. Neki mawi problemi na koje su ukazali
korisnici su otkloweni. Za pet ku}a vlasnici nisu pot-
pisali potvrdu o zavr{enoj obnovi, jer su se wihove
zamerke odnosile na snabdevawe vodom i strujom, a ne na
same radove na ku}i. Mislim da zabuna, mo`da, nastaje
zbog  op{tih standarda koji su ustanovqeni programom za

rekonstrukciju ku}a koje su o{te}ene ili uni{tene u mar-
tovskim doga|ajima. Naime, po tom programu, te ku}e se
obnavqaju da budu iste kao {to su ranije bile. Taj pro-
gram se razlikuje od humanitarnih programa koji poma`u
povratnike u drugim slu~ajevima u kojima izgra|ene ku}e
i wihova  veli~ina zavise od broja ~lanova porodice.
Kosovska vlada se obavezala da }e ku}e koje su o{te}ene
u martovskim doga|ajima izgraditi prema standardima po
kojima su bile izgra|ene razorene ku}e. Ti domovi na
ve}ini mesta su obnovqeni prema vi{em standardu od
onoga koji va`i za uobi~ajen program povratka. U Belom
Poqu, ku}e koje su razorene u martu izgra|ene su po
humanitarnom programu obnove, a to zna~i da objekti koji
su tada razoreni nisu bili isti kao originalni domovi
stanovnika Belog Poqa. [to se ti~e drugih lokacija, ku}e
su ponovo izgra|ene onako kako su izgledale u martu, {to
je za neke zna~ilo da nisu "dovr{ene". 

Od 1. septembra je 87% o{te}enih ili razorenih ku}a
u martovskim doga|ajima obnovqeno ili je obnova u toku.
U ovom momentu obnovqeno je 481 ku}a od ukupno 937,
ukqu~uju}i 393 ku}e koje su mawe o{te}ene (kategorije II
i III) i 88 ku}a koje su bile razorene (kategorije IV i V).
[kole u Obili}u i Kosovom Poqu su obnovqene. Po
planu, program rekonstrukcije ku}a treba da bude
zavr{en u oktobru.     

• Da li  se obnova posle martovskog nasiqa
ravnomerno odvija u svim regionima?

Komisija za obnovu usmerava jednake  napore za
obnovu u svim regijama i op{tinama, ali nisu sve regije
jednako pogo|ene. U Pri{tinskom i Mitrova~kom regionu
ima najvi{e posla, dok ga u pe}koj regiji ima najmawe.

• U kojoj meri je obe}ana pomo} od 2 hiqade evra za
name{taj i ku}ne potrep{tine dovoqna da se
zapo~ne novi `ivot?Mo`e li se ta pomo}
pove}ati? Da li }e se i kada, obnavqati gospo-
darske i pomo}ne zgrade u spaqenim selima?

Pomo} od 2.000 evra je  namewena da bi se pomoglo
doma}instvima  da kupe osnovno poku}stvo, kako bi mogli
{to pre da se usele u svoje obnovqene ili novoizgra|ene
ku}e. Visina ove pomo}i je utvr|ena na osnovu vladine
odluke i ne treba o~ekivati da }e se visina te sume
promeniti. Iako to nije velik novac, mislim da je va`no
re}i da dobar deo povratni~kih porodica dobija mawe od
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Pegi Hiks je stigla na Kosovo sredinom avgusta 2002.

godine i postavqena je na mesto direktora UNMIK-ove

Kancelarije za povratak i zajednice. Pre ove funkcije,

radila je kao zamenik Visokog predstavnika za qudska

prava u BiH na primeni qudskih prava i demokrati-

zaciji Dejtonskog sporazuma. Na prostorima biv{e

Jugoslavije radila je i kao savetnik za qudska prava u

misiji UNPROFOR-a  u Zagrebu.



polovine te sume iz  programa humanitarne pomo}i.
Dakle, pomo} od 2.000 evra je samo pomo} za elementarni
po~etak i trebalo bi da je dovoqna za kupovinu osnovnog
name{taja i kuhiwskih potrep{tina. Kosovska vlada je
odlu~ila 8. septembra da otpo~ne sa realizacijom pro-
grama obnove pomo}nih zgrada, ukqu~uju}i i one poqo-
privrednog karaktera. Po tom programu }e vlasnici ku}a
dobiti kompenzaciju na osnovu vrste, veli~ine i stepena
o{te}ewa pomo}ne zgrade. Sa tim sredstvima }e koris-
nici mo}i da obnove svoje pomo}ne zgrade na na~in kako
oni to budu hteli i da anga`uju izvo|a~a koga oni `ele.   

• [ta je sa povratkom u urbane sredine i da li
Habitat vr{i iseqavawe uzurpatora iz  srpskih
stanova? Ko se useqava posle toga u te stanove?

Povratak u gradske sredine je bilo te`e realizovati
u pore|ewu sa povratkom u ruralne oblasti zbog proble-
ma vezanih za ka{wewe u re{avawu zahteva za povra}aj
imovine i za slobodu kretawa. Veliki napredak u pogle-
du povratka u gradove predstavqa ~iwenica da je
Direkcija za povra}aj ku}a/stanova (HPD) tokom pro{le

godine re{ila 17.000 zahteva od 27.000 koje je
primila.To zna~i da }e oni koji ho}e da se vrate u svoje
uzurpirane domove sada imati zakonski osnov za wihov
povra}aj. HPD kontaktira osobe ~iji su zahtevi za
povra}aj re{eni i tom prilikom ih pitaju da li im je
potrebna informacija u pogledu povratka. Nevladine
organizacije se obra}aju onima koji `ele da se obaveste
o svom povratku i mi sa wima mo`emo zajedno da radimo
kako bismo pomogli wihov povratak. Mi tako|e tra`imo
na~ine da pomognemo porodicama da se vrate u gradske
sredine, vi{e u mawim grupama nego pojedina~no, jer }e
to pomo}i razre{avawu wihovih bezbednosnih bojazni.
Treba napomenuti, da se u urbanim sredinama ve}
sprovode brojni projekti, mada se oni prvenstveno
odnose na nesrpske zajednice. U te projekte spadaju

povratak u Abdulah Pre{evo (Gwilane), \akovicu,
Moravsku ulicu (Pri{itina), Orahovac ( Prizren) i nase-
qe Sitnica 2 u ju`noj Mitrovici.

Kada HPD izda re{ewe, policija mo`e da iseli uzur-
patora. Boqe je, me|utim,  da te ku}e ne ostanu
nenastawene i zato treba vremenski uskladiti da vlas-
nik mo`e da se vrati ili da se wegova ku}a/stan stave pod
upravu HPD-a. U tom slu~aju, HPD mo`e privremeno da
smesti u te ku}e/stanove socijalne slu~ajeve. Kada vlas-
nik izrazi `equ da se vrati u svoj dom, HPD mora da mu
to i obezbedi.

• Pre nekoliko dana vladika Artemije je u Beogradu,
na konferenciji  za {tampu, izneo podatak da do
sada nijedan evro nije dat za rekonstrukciju
spaqenih srpskih svetiwa. Zbog ~ega se kasni sa
obnovom uni{tenih crkava?

Obnova verskih objekata iziskuje mnogo ve}u stru~nost
nego {to je to slu~aj sa pojedina~nim ku}ama.  Kompletna
procena, kojom je rukovodio Savet Evrope, ura|ena je u
aprilu i maju  i o tome postoji izve{taj. Posle du`ih raz-
govora sa Pravoslavnom crkvom, Ministarstvo za kulturu
je potpisalo 28. juna "Memorandum o razumevawu" u pogle-
du principa obnove crkava. Na osnovu tog memoranduma,
uspostavqen je  Komitet za obnovu verskih objekata koji je
po~eo sa radom 18. avgusta. Tim komitetom predsedava
predstavnik Saveta Evrope i u wemu sede predstavnici
Pravoslavne crkve, Ministarstva za kulturu Srbije i
Kosovske vlade. Do sada je odobreno 4,2 miliona evra iz
kosovskog bud`eta za obnovu verskih objekata. To je dovo-
qna suma novca za radove koje treba hitno obaviti pre
dolaska zime, ali }e kompletan program iziskivati vi{e
sredstava. U toku su razgovori o mogu}nosti da se orga-
nizuje donatorska konferencija kako bi se prikupila
dodatna  sredstava.  

• Koliko }e za Va{u misiju zna~iti dolazak gosp.
Petersena na weno ~elo i da li }e biti vi{e kon-
takata sa dr`avnim organima Srbije i Dr`avne
zajednice Srbije i Crne Gore, kao i sa nevladinim
sektorom?

G. Petersen je osvedo~en branilac prava izbeglica i
raseqenih lica najve}im delom svoje karijere. On je
monogo godina radio sa Visokim komesarijatom UN-a za
izbeglice, tako da veoma dobro razume situaciju rase-
qenih lica sa Kosova, i va`nost pru`awa pomo}i onima
koji `ele da se vrate svom domu. Za kratko vreme wegovog
boravka na Kosovu, on je ve} demonstrirao svoju li~nu
posve}enost uo~avawu problema bezbednosti, slobode
kretawa i povratka na Kosovo. UNMIK ve} ima veoma
dobru saradwu sa predstavnicima srpskih vlasti na
ovim poqima, ukqu~uju}i i Koordinacioni centar i
Crveni krst SCG-a, kao i  sa udru`ewima raseqenih
lica. Znamo da je poja~avawe saradwe sa samim raseqen-
im licima kqu~ za napredak povratka, i unapred se radu-
jemo nastavku saradwe sa institucijama Srbije na ovom
poqu. 
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Obnova spaqenih ku}a u martovskom nasiqu



^etvoro~lana delegacija Unije asocijacija interno
raseqenih lica sa Kosova i Metohije koju su ~inili
Vladimir ^ere~ina, izvr{ni direktor, Zlatko Mavri}
i Branislav Skrobowa ~lanovi Upravnog odbora i
@eqko \eki}novinar Unije, u ciqu provo|ewa projekta
poboq{awa informisanosti, boravila je po~etkom ovog

meseca pet dana na prostoru Kosova i Metohije. Tom pri-
likom predstavnici Unije imali su niz susreta sa
velikim brojem pripadnika lokalne albanske zajednice,
me|unarodnih privremenih institucija, kao i sa pre-
ostalim Srbima i drugim nealbancima na Kosmetu.

Susreti sa predstavnicima albanske lokalne zajed-
nice najkra}e re~eno bili su {arenoliki, u zavisnosti
od sredine do sredine. Prvog dana boravka predstavnike
Unije je primio Mustafa Plana, predsednik Izvr{nog

odbora SO Mitrovica, odnosno wenog ju`nog dela. On nas
je upoznao sa trenutnom situacijom u ovom podeqenom
gradu, istakav{i da se o svakom problemu mora razgo-

varati i re{avati ih, uprkos svemu onome {ta se u
posledwe vreme tamo doga|alo. Kada je me|uetni~ki dija-
log u pitawu i sam je u vi{e navrata bio inicijator
me|usobnih sastanaka predstavnika razli~itih konfesi-
ja, odnosno pravoslavnih sve{tenika i muslimanskih
verskih poglavara, na kojima se razgovaralo o posetama
bogomoqama i grobqima sa jedne i druge strane grada.
Na`alost, dodao je na{ sagovornik, sve te aktivnosti
prestale su nakon martovskih doga|aja. [to se ti~e
povratka Srba u ju`ni deo Mitrovice, i}i }e te{ko, sma-
tra Plana, isto kao i povratak Albanaca u severni deo
grada.  Govore}i o posledicama martovskog nasiqa,
Plana tvrdi da je u toku rekonstrukcija srpskih ku}a u
razru{enom selu Sviware, koje se nalazi jugoisti~no od
Mitrovice, i da lokalna zajednica u saradwi sa vladom

Kosova po tom pitawu predano radi. Za razliku od wega
Milorad Radivojevi} predstavnik ovog sela, nije bio
takvog mi{qewa. Radivojevi} ka`e, da iako je sve dogov-
oreno i kada su potpisani ugovori za obnovu ku}a da se
one rade od temeqa, to nije ispo{tovano, isto kao ni
dinamika izvo|ewa poslova. U prvoj fazi obnovqeno je
30 ku}a, mada najve}i broj wihovih vlasnika nije zadovo-
qan na~inom na koji je to ura|eno.Trenutno, u drugoj i
tre}oj fazi obnavqa se 57, odnosno 40 ku}a, a tek je
raspisan tender za jo{ deset preostalih. Zanimqivo je
ista}i da srpske firme nisu obave{tene o raspisivawu
tendera i sve radove izvode albanska, uglavnom privat-
na, preduze}a, ka`e Radivojevi} i dodaje da }e se zacr-
tani rok za rekonstrukciju ku}a (kraj oktobara) te{ko
ispo{tovati. O povratku qudi u obnovqene domove jo{ je
rano govoriti. 

Oni, obi~no, u Sviware dolaze u 10 sati lokalnim
vozom iz Zve~ana, gde su i sme{teni u vi{e kolektivnih
centara. Vra}aju se u pola tri. Bezbednost i sloboda
kretawa, prema wihovim re~ima jo{ uvek ne omogu}uju
bezbedan povratak.
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OTVORENO O PROBLEMIMA

Mar{ruta predstavnike Unije po Kosovu i Metohiji

Prvoizgra|ena ku}a u selu Sviware, septembar 2004.

Sastanak sa Mustafom Planom, predsednikom IO Ju`ne
Mitrovice



U Istoku ni{ta novo

Drugog dana putovawa obi{li smo op{tinu Istok.
Ovde predstavnici lokalne zajednice nisu na{li vreme-
na da se sastanu sa delegacijom Unije. Ali zato jesu pred-
stavnici me|unarodnih privremenih institucija i

UNHCR-a. Zajedno sa wima u Istoku smo obi{li  srpsko
gradsko naseqe Qug, koje je totalno razoreno, zatim selo
Dragoqevac koje se nalazi u isto takvom stawu, a potom
se uputili u selo Grabac u op{tini Klina. Sa prisutnim
me{tanima razgovarali smo o problemima koji ih mu~e.
Pre svega i ovde je sloboda kretawa istaknuta kao
osnovni problem. Me{tani ne mogu da obra|uju svoja
imawa, `ive uglavnom od humanitarne pomo}i, a
dolaskom jeseni mla|a populacija (u~enici i studenti)
odlaze na daqe {kolovawe u severnu Mitrovicu ili u
unutra{wost Srbije. O stawu u Grabcu, Bi~i i eventual-

nom povratku u selo Vidawe razgovarali smo sa pred-
stavnicima lokalne samuprave i administratorom
op{tine dr Ismailom Ilmaziem. Predsednik op{tinske
kancelarije za zajednice Sabit Kurba{, govore}i o pre-
vazila`ewu trenutne situacije, za razliku od pod-
predsednika op{tine Klina Prenk \jetaja, naglasio je da

bi ipak Albanci, kao ve}insko stanovni{tvo na ovom
prostoru, trebalo da prvi pru`e ruku pomirewa {to bi
bez sumwe olak{alo povratak raseqenima. Naredna des-
tinacija koju smo posetili bilo je selo Belo Poqe pored
Pe}i. Ovo selo je svakako specifi~no, jer je u posledwih
pet godina dva puta spaqeno, a wegovi stanovnici

zaslu`uju divqewe, ako ni zbog ~ega drugog, ono zbog
`eqe da ostanu u svojim domovima. Wih dvadeset~etvor-
ica trenutno `ive, u tri prostorije obnovqenog parohi-
jskog doma, od kojih je jedna namewena za spremawe hrane,
druga slu`i kao spavaonica, a tre}a za trpezariju i
dnevni boravak. Mile Vasi}predstavnik sela pozvao je
sve me{tane da se vrate i da prihvate lokalnu vlast.

Poziv urbanim Srbima da se vrate

Tre}eg dana posete, u selu Podgorce (op{tina Vitina)
me{tani ovog sela imali su prilike da u otvorenom raz-
govoru iznesu svoje mi{qewe o trenutnom stawu
lokalnom administratoru Hamit Ilasi, predsedniku
Izvr{nog odbora op{tine Vitina Habit Hoxi i pred-
stavnicima ARC-a, koji su vr{ili rekonstrukciju ku}a.
Zatim smo obi{li jednu od me{tanki Vitine koja je sa
bolesnom majkom ~itavu zimu provela u sklepanoj drvenoj
baraci u i{~ekivawu da joj se obnovi spaqena ku}a.
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Qug - srpski deo grada Istoka

Razgovor sa me{tanima Grabca

Belo Poqe - Parohijski dom, spavaonica

Vitina - u i{~ekivawu uselewa u obnovqenu ku}u



Prilikom obilska, radovi na obnovi ku}e bili su u punom
jeku, tako da }e ova porodica zimu najverovatnije
do~ekati u mnogo boqim uslovima. Jedna od svetlijih
ta~aka ovog putovawa bila je poseta gradona~elniku
Gwilana Lutfi Haziriju. On je jedan od retkih gradskih
~elnika koji je otvoreno izrazio poziv urbanim Srbima

da se vrate, ponoviv{i to vi{e puta u razgovoru sa pred-
stavnicima Unije. Ovom sastanku su bili prisutni i goto-
vo svi. Pored Gwilanskog, Prizrenski region je do mar-
tovskih doga|aja bio izuzetno otvoren za povratak rase-
qenih. Nakon kra}eg zati{ja, zahvaquju}i izme|u osta-
log, i aktivnostima ~lanica Unije, proces povratka je
ponovno aktiviran. U to smo se imali prilike uveriti
li~nim prisustvom na Op{tinskoj radnoj grupi.
Najva`nija ta~ka ovog sastanka bila je povratak rase-
qenih lica u Sma} i Gorwu Srbicu, na kome su pred-
stavnici lokalne zajednice, pre svih predsednik SO
Prizren Ekrem Krueziju, to otvoreno podr`ali. Nakon
ovog sastanka delegaciju Unije primio je lokalni admin-
istrator op{tine Prizren Axai Misra. Tema razgovora
bila je zajedni~ka saradwa na izradi eventualnih kon-
cept papira za povratak raseqenih u ovu op{tinu.

Razgovore u Pri{tini vodili smo sa ministrom koordi-
natorom vlade Kosova pri UNMIK-u Zenunom
Pajazitijem. Wega su ~lanovi Unijine delegacije
izvestili o ciqevima ove posete i o onome kako oni vide
stawe na Kosovu i Metohiji. Iskori{}ena je i prilika da
ministra Pajazitija upoznamo sa problemima kojima se
susre}u me{tani Belog Poqa, i on je obe}ao svoju pomo}
oko re{avawa tih problema, ali i oko povratka rase-
qenih u sela Sma} i Gorwu Srbicu u op{tini Prizren.
Delegacija Unije zatim je obi{la interno interna rase-
qena lica u biv{em Sredwo{kolskom centru u Obili}u.
Stanovnici ovog izbegli~kog centra sme{teni su u zgradi

i kontejnerima. Okru`eni su `icom, a ~uvaju ih pripadni-
ci KFOR-a. Za vreme na{e posete deca nisu poha|ala
novoizgra|enu osnovnu {kolu u centru Obili}a, zbog toga
{to im nije omogu}ena pratwa. Na sastanku sa pod-
predsednikom op{tine gosp. Bekte{ijem, predo~ili smo
probleme sa kojima se susre}u gra|ani Obili}a i poseb-
no apostrofirali spor tempo kojim se vr{i rekonstruk-
cija ku}a. Daqi put vodio nas je do Kosova Poqa, Preoca,
Lapqeg sela i Gra~anice, gde smo se upoznali sa trenut-
nom situacijom u ovim srpskim naseqima, a sutradan se
uputili put Beograda. 
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Prvi dan {kole u selu Klokot
Ministar koordinator Vlade Kosova pri UNMIK-u,

Zenun Pajaziti

Predsednik SO Gwilane, Lutfi Haziri i op{tinski
administratot Almaz Zerihun

Kontejneri u izbegli~kom centru u Obili}u



Povodom po~etka obnove manastira Svetih Arhangela iz
14. veka i manastira Devi~ izgra|enog u 15. veku, wegovo pre-
osve{tenstvo episkop ra{ko - prizrenski Artemije i proto-
si|el Simeon, odr`ali su u Beogradu, po~etkom meseca, kon-
ferenciju za {tampu.

"Nakon martovskog pogroma na Kosovu i Metohiji, kada je za
samo dva dana zapaqeno ili uni{teno 35 crkava i manastira,
nedavno je zapo~ela obnova poru{enih svetiwa. Krajem okto-
bra meseca ove godine o~ekuje se dovr{etak prvih objekata u
manastirima Devi~ i Sveti Arhangeli, na kojima su radovi
zapo~eti polovinom avgusta meseca, ~ime }e se stvoriti
uslovi da monasi iz kontejnera, gde sada `ive, pre po~etka
zime pre|u u ~vrste objekte. Obnova ja~a nadu da }e ovakvim
pristupom Kosovo i Metohija ostati u granicama dr`ave
Srbije, i da }e ujedno biti omogu}en povratak prognanih i
obnova svega poru{enog" rekao je, tom prilikom vladika

Artemije, izraziv{i `aqewe {to, kako on ka`e, me|unarodna
zajednica, uprkos svim obe}awima, nije po ovom pitawu pre-
duzela bilo kakve konkretne poteze.

Novinarima se obratio i protosin|el Simeon, nastojateq
manastira Bawska, rekav{i da SPC `eli da saop{ti  svim
relevantnim institucijama, kao i svima zainteresovanima, da

je i pored niza problema i nedostatka bezbednosti, naro~ito
u oblastima gde se nalaze manastiri Devi~ i Sveti Arhangeli,
Crkva smogla snage da zapo~ne obnovu kqu~nih svetiwa, te da
tako omogu}i nastavak srpskog bivstvovawa na mestima gde je
postojala namera da se istrebi pomen srpskoga imena. 

Radovi dobro napreduju i pored svih objektivnih te{ko}a,
a obnovu izvodi Eparhija ra{ko-prizrenska preko svoga
Eparhijskog centra "Rade Neimar", uz saradwu i saglasnost
Republi~kog Zavoda za za{titu spomenika iz Beograda, koji je
izdao mere tehni~ke za{tite za izradu projekata i izvo|ewe
radova.
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PO^ELA OBNOVA MANASTIRA SVETIH ARHANGELA I MANASTIRA DEVI^

SOPSTVENIM SNAGAMA

Memorandum o obnovi crkava stavqen van
snage

Episkop ra{ko-prizrenski i kosovsko-metohijski
Artemije obavestio je, sredinom ovog meseca, UNMIK
da Memorandum o principima obnove poru{enih i
o{te}enih hramova, potpisan u junu mesecu ove godine,
vi{e nema pravnu snagu, jer je me|unarodna Komisija za
obnovu poru{enih hramova, prestupila dogovorene
principe i nije na putu da ispo{tuje predvi|ene
rokove. Budu}i da u svom dosada{wem radu pomenuta
Komisija nije zapo~ela radove ni na jednom poru{enom
ili o{te}enom pravoslavnom objektu, niti je u obnovu
hramova na Kosovu i Metohiji ulo`en ni jedan evro,

SLIKARI IZ DEVET ZEMAQA U ZVE^ANU 
U organizaciji KUD "Zve~an", u istimenom gradu, odr`ana je slikarska kolonija pod nazivom "Sokolica 2004". U~esnici ovog

skupa, iz devet evropskih dr`ava, na zavr{noj manifestaciji predstavili su niz vrednih likovnih radova, izra|enih za vreme
desetodnevnog dru`ewa. Sve~anom zatvarawu, pored mnogobrojnih gra|ana Zve~ana, prisustvovali su i Dragi{a Milovi},
predsednik SO Zve~an, Paskal Fieski, {ef kancelarije OEBS-a u Pri{tini, Paskal Salcano, {ef Italijanske kancelarije u
Pri{tini, koja je i finansijski pomogla ovu manifestaciju.

Sv. Arhangeli
Radnici “Rade Neimara” u obnovi manastira

Dragi{a Milovi} Paskal SalcanoPaskal Fieski



SRE]NA PORODICA
Saradwa u kontinuitetu

Na sastancima koje u kontinuitetu organizuje kance-
larija UNHCR-a u Kraqevu, za  partnerske organizacije
iz ju`nog dela Srbije, redovno prisustvuju ~lanice
UNIJE iz ovog regiona: "Sre}na porodica" iz Ni{a, "Jug"
iz Kraqeva, "Zavi~aj za povratak" iz Kragujevca i
kru{eva~ka kancelarija "Glas Kosova i Metohije". Sa
me|unarodnim organizacijama koje rade projekte povrat-
ka i pomo}i interno raseqenim licima ( NRC, DRC,
ICMC, ARC) razmewuju se informacije, iskustva i
planovi za daqi rad. Pored redovnih aktivnosti kance-
larija lokalnih NVO, ~lanica Unije, u realizaciji  pro-

jekata informisawa, raseqenim licima je veoma bitno
dati pravu informaciju, uputiti ih na mogu}nost prib-
avqawa dokumenata na Kosovu i Metohiji, kao i
obavestiti ih o mogu}nostima povratka i asistencije.

BO@UR
Idi-vidi posete

I nakon ~etiri godina rada, organizacija Bo`ur, nas-
tavqa sa svojim svakodnevnim aktivnostima po svim
pitawima koja se ti~u raseqenih lica i wihovom
re{avawu.

Na projektu ,,INFO centara", Danskog saveta za
izbeglice, organizacija Bo`ur je zapo~ela realizaciju
projekta u okviru koga se odvijaju idi-vidi posete. U
okviru ovih  poseta,  Bo`ur }e pripremiti liste za
gradove Podujevo, Uro{evac i Obili}, i realizovati ih
do kraja godine.

Sa ameri~kom agencijom “ACDI-VOCA” organizacija
Bo`ur je na realizaciji projekta “Pokrenite svoj posao” u
okviru koga }e dvadeset porodica dobiti grantove u visi-
ni od $ 2.800, registrovati svoj posao i ekonomski se
osamostaliti. Projektom je pokrivena interno raseqena,
kao i izbegla i prognana populacija u Smederevskoj
Palanci.

Kao doprinos mladima ~itave op{tine Smederevska
Palanka, krenula je realizacija “Kluba mladih” sa
slova~kom organizacijom “ Pontis Foundation”. Sa
op{tinom Smederevska Palanka, potpisan je ugovor o
saradwi gde je op{tina ustupila dve prostorije u kojima
}e se odvijati aktivnosti kluba.

U narednim brojevima “Biltena” bi}e predstavqene
aktivnosti ostalih ~lanica Unije: Glas Kosova i
Metohije, Zavi~aj za povratak, Jug i Sveti Spas.
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Dear readers,

The first issue of Union Bulletin is in your hands. It is the
newsletter of Union of the associations IDP-s from Kosovo
and Metohija. Union comprises of six regular members and
seven associated members that are gathered in order to ful-
fill the joint aim - the assistance to IDP-s in solving their final
status. That means the assistance to IDP-s interested in
return to their homes in Kosovo and Metohija or to be inte-
grated in present community in Serbia. This Bulletin, issued
through the donation of UNHCR, has purpose to give unbi-
ased and important information to IDP-s regarding the activ-
ities bound to the problems of return, the freedom of move-
ment, house reconstruction, grants for small business, and
current state of cultural and spiritual heritage of Kosovo and
Metohija as well. Expecting that everybody will find at least
a few interesting and useful information, we kindly invite you
to give us your suggestions concerning topics to be cov-
ered, conversationalists as well as the other initiatives for
improvement.   

UNIJA BILTEN- Glavni i odgovorni urednik: @eqko \eki}; Ure|iva~ki odbor: Branislav Skrobowa (predsednik), Aleksandar Grkovi} i Zlatko
Mavri} (~lanovi); Tehni~ki urednik: Zoran \uri~anin; Fotografije: Unija, Glas Kosova i Metohije, Sveti Spas

Adresa redakcije: Trg Nikole Pa{i}a 9/VII, 11000 Beograd, tel/faks: 011/339-87-05; e-mail: unijakm@eunet.yu
[tampa: “Fle{“, Zemun; Tira`: 4000 primeraka; Besplatan primerak

Bo`ur - Smederevska Palanka, 
Kara|or|eva 58, tel. 026/ 313-893
e-mail: bozur@verat.net

Glas Kosova i Metohije- Beograd
Makedonska 25
tel.: 011/ 3373-841
e-mailgkim@eunet.yu
Web: glaskim.co.yu

Zavi~aj za povratak- Kragujevac
Kara|or|eva 17
tel.034/ 333-219
e-mail:zavicpo@infosky.net

Jug - Kraqevo, IV Kraqeva~ki
Bataqon, lamela, Kej D, lokal 10
tel. 036/334-064
e-mail: agrkovic@yahoo.com

Sveti Spas- Beograd
Balkanska 25 i Makedonska 25
tel.011/ 686-161  011/ 3373-834
e-mail: svetspas@eunet.yu
www.svetspas.org

Sre}na porodica- Ni{,
Du{anov Bazar, kupola, lokal 223
tel. 018/ 547-184
e-mail: vulicevicr@bankerinter.net

Osniva~i i ~lanice Unije

Unija - Beograd, izvr{na kancelarija
Trg Nikole Pa{i}a 9/7
tel: 011/3398-705
e-mail: unijakm@eunet.yu
www.unijailr.org

Unija - Kancelarija u Zve~anu
Bube Mihajlovi} bb
tel: 028/665-150
e-mail: unija.zvecan@sezampro.yu



JUG
Pokrenite svoj posao

U saradwi sa NVO "CIP - Humana" Beograd i NVO
"Sfida" Prizren, pod pokroviteqstvom CRS-a, humani-
tarna organizacija"JUG" Kraqevo trenutno radi na pro-
jektu "Zajedni~ka osnova za povratak i reintegraciju".
Osnovna ideja ovog istra`iva~kog projekta je da omogu}i
{to aktivniju ulogu povratnika, qudi u lokalnoj zajedni-
ci, kao i lokalnih organa vlasti u stvarawu {to boqih
uslova za povratak raseqenih lica. Trenutne aktivnosti
su vezane na  povratku raseqenih lica iz Srbije na pros-
tor op{tine Prizren i to u sela Mu{nikovo i Gorwe
Selo, ali i za druga naseqa vrata povratka u ovom pro-
gramu nisu zatvorena. "Pokrenite svoj posao" je jedna od
va`nih aktivnosti  NVO "JUG", koja se odnosi na razvoj
malih i sredwih preduze}e u saradwi sa ACDI/VOCA.
Ovim programom pru`a se pomo} porodicama IRL koje se
bave raznim zanatskim poslovima u iznosu od 2.800 $, uz
vlastito u~e{}e od 25 procenata. Do kraja decembra,
treba pripremiti 30 biznis planova i prezentovati wih
deset na mese~nom nivou. Krajem oktobra krenu}e i
isporuka zahtevanog alata. " Jug" u saradwi sa Evropskom
perspektivom trenutno radi na selektovawu 40 porodica
koje `ele da se vrate u Belo Poqe pored Pe}i, a koje su
trenutno raseqene u Kraqevu, Kru{evcu, Trsteniku,
Ni{u i Gorwem Milanovacu. 

SVETI SPAS
Pomo} u povratku i opstanku

Udru`ewe "Sveti Spas" te`i{te svojih aktivnosti
(pomo} u povratku i opstanku na prostorima Kosova i
Metohije) u narednom periodu usmerava na teritoriju
prizrenskog regiona-Norve{ki savet za izbeglice (NRC),
Obili}u i pe}kom Belom Poqu. U tu svrhu, pored dve
kancelarije u Beogradu, vode}u ulogu ima}e kancelarija
i saradnici na Brezovici. Aktivnosti na teritoriji
Beograda, pored pomo}i u obilasku domova na Kosovu i
Metohiji (NRC), zasniva}e se i daqe na besplatnoj
pravnoj pomo}i (Me|unarodna pravoslavna dobrotvorna
organizacija (IOCC) i informisawu interno raseqenih
lica (UNIJA- UNHCR). Udr`ewe poziva raseqena lica
sa teritorije SCG zainteresovana za obilazak prizren-
skog regiona da se obrate saradnicima radi evidenti-
rawa.

GLAS KOSOVA I METOHIJE
Naglasak na aktivnostima u medijima

Glas Kosova i Metohije osnovan je po blagoslovu
Wegovog preosve{tenstva episkopa ra{ko-prizrenskog i
kosovsko-metohijskog gg. Artemija. Po wegovom
vladi~anskom blagoslovu ve} petu godinu izlazi i bilten
pod nazivom Glasnik Kosova i Metohije.

Iz ovoga se vidi da je od samog po~etka aktivnosti
GKIM poseban naglasak stavqan na medije i aktivnosti u
wima. To se ogleda i u posledweih nekoliko meseci kada
je GKIM pomogao pri organizaciji konferencija za
{tampu vezanih za osve}ewe manastira Bawska, obnovu
manastira Svetih Arhangela i Devi~a, kao i za
svedo~ewe Xima Xatrasa pred Tribunalom u Hagu. Vaqa
napomenuti i da se u septembru pojavio i dvobroj
Glasnika, kao i CD sa svim  do sada iza{lim brojevima.
Oni su dostupni i na web site GKIM-a koji je na adresi
glaskim.co.yu.

Sem ovih aktivnosti, uspe{no je priveden kraju i pro-
gram pravne pomo}i raseqenim i izbeglicama, koji se
izvodio pod okriqem IOCC-a. GKIM kao ~lan UNIJE
u~estvuje u programu pove}awa nivoa informisanosti,
~iji je deo i novopokrenuti Bilten Unije, a po donaciji
UNHCR-a.
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